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de În ger 

Pe Mar i u s  Stăn escu l -am întîl n i t  înt r-o zi încremen ită de 
g e r .  Dezinvoltura şi energ ia  lui parau cu uşur inţă starea 
m o rocănoasă a barometre l o r .  U n u i  t imp de od ihnă  petre
cut  în afara teat ru lu i  ( "vacanţa de s i n g u rătate" )  îi prefera 
" d u lcea e p u izare"  ce se i n stalează în per ioade le  de sol ic i 
tare excesivă. Nu simpla su prapunere a unor roluri cu su port 
sti l i st ic variat dau se nzaţia acestei obosel i ,  ci atenta şi incor
d ata pr iv i re d i rijată spre in ter ior ,  permanentu l  autocontro l .  

Esenţial e ste pentru or ice tîn ăr actor - modelu l  (reper 
f u n dame ntal şi nu t ipar nesch im băto r ) .  Mar ius Stănescu 
acceptă ideea d e  mode l  în racord cu d i namica st i l u r i lo r  
care  se u n esc în  zona aute nticităţ i i  sce n ice .  Sub măşti suc- · 
cesive ,  actorul  se af lă pe s i n e  şi dev ine pr in  acest efort al 
p u r i f icăr i i  o su rsă a adevăru l u i  teatral . 
O Pentru u n  actor, înce putu l  poate veni  într-un  moment  
pr iv i leg iat al ex istenţei l u i .  Care. a fost însă înce putu l ,  i n 
trarea pe scene p rofes ion iste? 
• Din anul 1 1  sînt angajat la  Odeon. Pr imul  spectacol 
profesion ist în care am jucat a fost O m u l ,  bestia şi v ir
tutea în  regia lu i  Alexandru Dabija cu actori ai Teatrului  
" Nottara" la unul  d i ntre primele teatre particulare:  
Teatru l  Nostru din Ga lati. La Casandra am fost văzut de 
regizorul Vlad Mugur în piesa lu i  Koltes Pe cheiu l  de 
vest.  O întîmplare fericită care a pus în  mişcare un 
carusel  a l  personajelor:  F lor lndo d i n  Minc inosu l  de Gol
donl ,  Ralph şi u n  învăţat în  Faust de Marlowe. A urmat 
�xperlenţa-şoc cu . . .  au p u s  cătuşe f lo r i lo r  . . .  , spectacolul 
Intil n i re în păd u re în  regia Cătă l inel  Buzoianu.  Aş putea 
spune s implu că fiecare rol a fost o şcoală .  Dar a fost şi 
altcev·a, u n  lucru care se lasă mal greu rostit, un fel de 
sporire a eu- lui ,  a i nteriorităţi i ,  o stare pe care am 
resimţit-o ş i  în  Teatru l -seminar  montat de Dragoş 
Galgoţiu.  Spectacol u l  de  absolvire Tutti-Frutti m-a con
:jus spre o altă zonă de i nterpretare, pl iată pe ritm, pe 
abil itatea mişcări i .  În  Richard al I I I - lea regizat de Mihai  
M ă n iuţ iu ,  joc ceva spec ia l ,  u n  personaj- inventat. Tot 
în a n u l  1 1  am debutat în f i lm pr in  personajul  Carol d i n  
U n deva, î n  e st de Nicolae Mărgineanu,  pentru care a m  
pr imit la Costine�ti premiul  de interpretare pentru cel 
mai bun rol secundar.  Au u rmat roluri  în  Hotel de lux, Cel  
m a i  i u bi t  d i ntre p ămînte n i ,  D u m i n ic i  cu b i let de vo ie  şi 
într-u n  spectacol de teatru TV Tre n u l  din zori  n u  mai 
o preşte aic i  în regia Cătăl inei  Buzoianu. În februarie vor 
începe f i lmări le la o producţie realizată în colaborare cu  
un studio canadian,  intitu lată deocamdată, Crăci u n  roşu . 
O Să ne întoarce m la teatru . Ce a în semnat exper ienţa d i n  
i n st itut î n  const ru i rea acestor ro lur i?  
• Sigur n u  făceam cîte am făcut pînă acum, dacă aş fi 
avut alt  profesor şi n u  pe domnul  Alexandru Repan ,  care 
este u n  om m i nunat. Am avut o sansă extraordinară să-I  
întîlnesc: Am jucat foarte m u lt, tipologii  d iverse, s ituaţii 
variate. In meseria aceasta, pentru că înveţi tot t impul ,  
n u  poţi  spune exact ce a i  învăţat de ·la fiecare. Dar în  
momentul  intrăr i i  într-un teatru profesionist ,  atunci  cînd 
mi se cereau anumite lucruri stiam de unde să le iau. 
Atunci  îmi dădeam seama că nu forţam o relaţie cu per
sonaju l ,  ci împingeam nişte uşi deja întredeschise prin 
exerciţi i le din clasă. Atmosfera creată între noi în clasă, 
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era foarte vie, dest insă,  benefică. Acest fapt ne-a dat o 
lejeritate, o deschidere în momentul în care eram pe scenă, 
într-un spaţiu pe care-I l uam în posesie cu  o anumită 
tandreţe. Pe scenă ne simţ im ca acasă. Pr ietenia în 
această meserie contează enorm. Sig ur  că ne şi certăm, 
dar avem nevoie un i i  de alt i i .  E b ine ca într-o c lasă de 
zece oameni  să se gîndeas�ă atît de  omogen teatrul .  
O Cum gîndeşti teat ru l?  
• Ca pe un lucru vital.  M i -aduc ami nte o vorbă a lu i  Dos
toievski :  "Nu  scrie cel ce poate să scrie,  ci  cel ce nu 
poate fără să scr ie".  Această frază e valabi lă ş i  pentru 
meseria de actor care nu se poate face cu adevărat 
decît dacă simţi că nu poţi să fii , să exişti altfel .  Pentru 
mine,  dacă nu am de lucru e groazn ic .  Ind iferent de 
oameni i  şi de faptele cu care se umple t impul  am un sen
timent de gol Interior, de s ingurătate. Auzeam spunîn
du-se că actoria cere sacrif ici i  enorme. Nu le-as numi  
sacrificii pentru că întîmplăr i le care mă străbat 'n u  mă 
lipsesc de n imic. Dacă am teatrul aproape, acel interior atît 
de bogat şi de I mprevizibi l  nu mai  am nevoie de altceva. 
O Cum ai resimţit ro lu l  din Teatrul-sem inar de Petre Ţ uţea? 
• M-a speriat. E ceva nou ca experienţa teatrală.  Un text 
fi losofic nu a mai fost "u rcat" pe scenă de la Nepotul lu i  
Rameau de Diderot. A ic i  însă e f i losofie pură oferită pe 
suportul unu l  spectacol .  Cred că ne-a speriat pe toţ i .  La 
începutul repeti ţ i i lor  nu era g reu să ne ascultăm un i i  pe 
alţ i i .  Ş i  atunci  s imţeam că trebuie să se nască ceva din  
magia cuvintelor . Aici mij loacele actor iceşti obişnuite 
sună după un t imp a gol .  Dacă eşti cupr ins  de emoţia 
închisă în  text nu  se mai emoţionează publ icul .  Există 
un transfer de energie sală-scenă care mă reîncarcă şi 
îmi dă puterea de a rosti repl ici  d ific i le.  Teatrul  semi nar 
nu trebuie jucat, trebuie ferit  de  înscenare spunea 
Dragoş Galgoţiu.  
O Ce alte întîl n i r i  i m portante au ex istat? 
• Pentru mine toate întîln i r i le de pe scenă au fost im
portante. Am avut marele noroc să l ucrez cu regizori  
care m-au făcut să descopăr de  fiecare dată alte zone de 
teatru. � o şcoală permanentă care se adresează 
posibi l ităţi lor latente. Sper ca personajele mele să nu 
semene c.a modalitate i nterpretativă. . 
O Spectacol u l  de absolvire te-a p u s  în contact cu o moda
l itate noua de a juca? 
• Da. E u n  fel de  commedia de l l 'arte cu  replici colorate 
de fante2.ie. Aparent e un lucru uşor - o oră şi jumătate 
de spumă, un fel de frişcă pe care o oferim spre 
consumaţie spectatori lor.  A fost o idee foarte bună a 
profesoru lu i  Repan - aceea de a juca pe o scenă 
profeslonistă. Cu Dan Mlcu am colaborat excelent. 
Spectacolu l  s-a dezvoltat d i ntr-un examen de semestru 
din anu l  li. Sigur că atunc i  totu l  era mai lejer ,  mai puţin 
exersat. Deşi seamănă cu  un joc zg lobiu este destul  de 
obos itor să joci în  Tutti-Frutti . 
O Ce t ip  de teatru te isp i teşte? 
• Nu am o preferinţă pentru că iubesc toate genur i le de 
teatru .  C ·ed că atunci cînd un personaj e i nteresant se 
iveşte bucuria şi senzaţia Impl icăr i i .  Cu fiecare per
sonaj m<  i rupem ceva din noi, atu nc i  cînd ne atinge 
puţ in  aripa îngerească. 
O Ce n u  ai dor i  să se întîm ple?  
• Să am pauze în lucru,  perioade însingurate care 
macină ş secătuiesc. Să mă repet. Deşi aici lucrur i le  nu 
stau foarte rău. Descoperi din ce în ce mai m u lt că totul 
există în 1oi: şi bucuria, şi ura, şi mînia ş i  cr im·a . Trebuie 
să fii atent cînd deja ai un sti l  care ţine de per
sonal itatea interpretativă, intervine un n umitor comun.  
Nu întotdeauna e o capcană a comodită ţ i i ,  poate fi un 
simptom al unei unităţi interioare. E b ine să se simtă 
st i lu l ,  dacă îl a l .  
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